
muziekpedagoog Rein Ferwerda 
uit Drachten zijn eigen leermees-
ter. 
Een grote stap zette Ooster-

baan toen hij voor het seizoen 

2011/2012 benoemd werd tot as-
sistant-in-residence bij de Neder-
landse Reisopera. Daar dirigeerde 
hij opera’s als Don Pasquale, Göt-
terdämmerung en Tristan und Isolde. 
,,Opera is een grote passie van 

mij. Iedereen in het operabedrijf 
is een onmisbare schakel in het 
geheel. De kleedsters, de orkest-
musici, de voorstellingsleiders, 
de bouwploeg, de portier, de re-
gisseur, de dirigent en ga zo maar 
door. Het gevoel om als chef vlak 
voor de voorstelling in de orkest-
bak te kruipen en met al die scha-
kels een onvergetelijke avond de 
creëren is met geen pen te be-
schrijven. Een opera duurt soms 
wel vier uur maar wanneer de 
openingsmaten eenmaal hebben 
geklonken, is het net of tijd niet 
meer bestaat. De muziek neemt 
je mee door de voorstelling. On-
gelofelijk mooi.” Het Nederlands 
Symfonie Orkest waar hij onder 
andere Le Nozze di Figaro dirigeer-
de, is inmiddels vertrouwd ter-
rein. Oosterbaan reist voor zijn 
opdrachten van hot naar her. 
Komend seizoen staan bijvoor-
beeld gastdirecties gepland bij 

het Noord Nederlands Orkest, 
Philharmonie Zuidnederland en 
de Nederlandse Reisopera. 
Zijn aanpak en visie op leider-

schap is best wennen, merkt hij. 
,,Ik ben een open fi guur. Als ik 
een half uur voor aanvang van 
de repetitie bij een orkest kom, 
schud ik eerst wat handjes. Som-
migen hebben dat nog nooit mee-
gemaakt. Tussen dirigent en mu-
sicus zit best veel afstand. Maar 
zo ben ik nu eenmaal, ik hou van 
mensen. Als student heb ik ook 
jarenlang in de horeca gewerkt. 
Dan leer je wel met verschil-
lende mensen om te gaan. Door 
even contact te leggen, schep je 
ook een verbond. Zo wil ik graag 
werken: Open, in verbinding, en 
risico nemend. Vergeet niet dat ik 
mezelf daarmee best kwetsbaar 
opstel. Niet iedereen zit te wach-
ten op een open communicatie 
met een dirigent.”
Tijdens de repetitie is het ech-

ter nodig zich ook af te kunnen 
sluiten. ,,Zonder ruis van buiten-
af kom ik veel beter tot de kern. 
Tegelijkertijd heb ik natuurlijk 
oren op mijn handen. Ik moet 
immers reageren op welke wijze 
de musici spelen en met welke 
interpretatie zij komen. Je kunt 
je zelfs afvragen wie aan wie de 
input geeft.”  

Levensles
Zijn omgang met de musici is ook 
deels geïnspireerd door Zander. 
,,Na een dag hard werken op de 
Royal Academy kregen we de op-
dracht mee: Ga naar Regentpark, 
en spreek zoveel mogelijk men-
sen aan. Nou, dat was best lastig. 
Je kent die mensen niet, en dan 
moet je ook nog in het Engels 
een praatje met ze maken. De 
fi losofi e daarachter was natuur-

lijk: je kunt geen leider zijn als 
je in je dagelijkse leven altijd op 
de achterste rij hebt gezeten. Het 
was alsof hij uit zijn eigen cirkel 
stapte, vertelt hij. ,,Door contact 
te maken, werd de ander plot-
seling zo tastbaar.” Weer terug 
naar de metro had Oosterbaan 
op de roltrap een existentiële er-
varing. ,,Het was alsof ik door de 
oefening uit mijn eigen wereldje 
was gestapt. Alsof de buffer van 
muziek uit mijn jeugd niet meer 
nodig was. In het suizen van de 
wind door de roosters en het ge-
murmel van de mensen om me 
heen hoorde ik plotseling dat al-
les één is; een wereld waar ik niet 
buiten stond, zoals vroeger, maar 
waar ik juist helemaal in opgeno-
men was. Daarnaast ervoer ik nog 
iets: de wereld is muziek.” 
Iedereen heeft wat te geven, 

leerde Oosterbaan. ,,Iedereen mag 
er zijn. Als je iets hebt van sorry 

dat ik besta, dan doe je jezelf te-
kort. Zonde is als je niet tot bloei 
komt, jezelf geen recht doet. En 
eigenlijk is het niet alleen onbe-
schoft naar jezelf, maar ook naar 
de ander. ,,Als je bijvoorbeeld 
twee fl uitisten hebt van verschil-
lend niveau”, vervolgt de dirigent, 
,,dan kan een gevorderde met mi-
nimale inzet veel beter presteren 

dan een enorm zijn best doende 
beginneling. Maar ik wil niet al-
leen die beginner laten pieken, 
ook de gevorderde zal het beste 
van zich moeten laten horen. Dat 
is hij aan de ander, maar ook aan 
zichzelf verplicht.”
,,Kijk”, glimlacht Oosterbaan 

plotseling. ,,Terwijl ik met je 
praat, doen mijn handen spontaan 
mee. Die gebaren kloppen precies 
met wat ik bedoel. Als ik dirigeer, 
heb ik echter maar een beperkte 
taal tot mijn beschikking: het no-
tenschrift, dat uiteindelijk naar 
iets anders, iets groters verwijst. 
Hoe moeilijk de muziek ook is, ik 
dwing mezelf daarom om weg te 
stappen van het notenmateriaal. 
Het gaat er immers om boven de 
nootjes uit te stijgen. Dan alleen 
kan een muziekstuk loskomen 
van de grond. Daarom is het ook 
zo belangrijk dat mijn non-verba-
le communicatie uiteindelijk één 
wordt met mij, met mijn ideeën 
van de muziek. Want ik weet: als 
ik me daadwerkelijk kan openen 
en contact kan krijgen met de 
muziek, dan kunnen de musici 
zich ook openen om dat contact 
ook krijgen. Dat heeft te maken 
met spiegelneuronen. Iemand 
vroeg mij eens: hoeveel gebaren 
heb jij? Duizenden, tienduizen-
den, antwoordde ik. Als ik iets su-
permooi vind, en dat weet over te 
dragen als mens en via mijn han-
den, dan open ik een deur waar 
musici doorheen kunnen gaan.” 

i  Orkest Fryslân presenteert zich 
met twee avondconcerten: op 7 juni 
in de grote Martinikerk van Sneek en 
op 21 juni in de St Gertrudiskerk van 
Workum 

i  www.arnaudoosterbaan.com en 
www.muzykynfryslan.nl

M
ijn grote 
sprong vooruit 
maakte ik in 
2008”, vertelt 
Arnaud Oos-

terbaan. ,,Ik was 27, zat in het 
laatste jaar van mijn masteroplei-
ding Orkestdirectie in het Duitse 
Hagen en volgde in Londen een 
masterclass bij de Amerikaanse 
dirigent, Benjamin Zander. Zan-
der was de eerste dirigent buiten 
mijn vaste kring van leraren. Hij 
kende mij totaal niet, maar com-
plimenteerde me na afl oop van 
de week met de woorden: ‘You’re 
a real conductor.’ Dat was be-
langrijk voor me. Hij bevestigde 
mij in mijn positieve benadering. 
Het gevaar van ons vak is dat je 
snel in de modus van goed of 
fout gaat zitten. Maar daar gaat 
het uiteindelijk niet om. Het gaat 
erom of muziek je raakt. Mijn 
missie is om mensen te inspire-
ren. Ik wil mensen in beweging 
brengen, boven zich uit te laten 
stijgen en meenemen in een ver-
haal. Dat is heel iets anders dan 
perfecte muziek maken. Muziek 
helemaal doorleven brengt nu 
eenmaal risico’s met zich mee. 
Die wil ik nemen en Zander heeft 
mij daarin een belangrijke zet 
gegeven. Van hem leerde ik dat 
je als dirigent de katalysator voor 
de ander kunt zijn. Dat jij als di-
rigent de gelegenheid hebt om 
de mogelijkheden en krachten 
in een ander wakker te schud-
den. Om ogen te laten glanzen. 
Kookt een kok om lekker eten 
te maken of mensen te zien stra-
len? Voor mij is dat laatste het 
ijkpunt. Als ze dof staan, doe ik 
iets niet goed.”
Oosterbaan, die sinds kort 

weer in Surhuisterveen woont, 
had als kind altijd muziek in zijn 

hoofd. ,,Dat wisten mijn ouders 
niet, maar ze zagen wel dat ik 
vaak niet aanwezig was. Voor 
mijn ouders dan; ikzelf zat heer-
lijk in mijn eigen wereldje. Nee, 
dat waren geen eigen melodie-
tjes. Volgens mij is muziek in je 
hoofd altijd opgebouwd uit muzi-
kale bouwsteentjes die je her en 
der hebt weggeplukt.” Vijftien 
was Oosterbaan toen hij meer 
geïnteresseerd raakte in klas-
sieke muziek. ,,Nieuwe opnames 
draaide ik soms wel vijftig keer 
achter elkaar. Als je dat zó mooi 
vindt, blijft het doorzingen in je 
lichaam.” 
In de huiskamer klonk die 

muziek zelden. ,,De muzikaliteit 
heeft in onze familie een genera-
tie overgeslagen. Mijn oma speel-
de mondharmonica en mijn pake 
zong altijd op de fi ets. Ik weet 
nog hoe hij met mij achterop 
uit volle borst zong en iedereen 

hartelijk groette in Workum. 
Zelfs als er iemand driehon-
derd meter verderop in het land 
aan het werk was, ging er en-
thousiast een hand omhoog. 

Prachtig vond ik dat. Later, in 
een masterclass, leerde ik dat te 
duiden: jij maakt het verschil. 
Door een glimlach, door iemand 
aan te spreken, laat je de ander 
voelen dat hij gezien is. Echt, een 

dag kan er van gaan glanzen.”
Toen Arnaud zeven jaar was, 

kwam de plaatselijke harmonie 
op de basisschool in Wolvega 
om instrumenten te laten te 
zien. ,,Mijn zus kreeg een instru-
ment mee naar huis. Nou, ik wil-
de ook!” Eigenlijk was hij nog te 
jong voor een instrument, zeker 
voor een trompet als je nog niet 
alle tanden hebt gewisseld. Maar 
gelukkig mocht het. Een jaar la-
ter blies hij enthousiast mee in 
het  jeugdorkest. Hoogtepunt 
was het jaarlijkse concert met 
het grote orkest. ,,Waarom? Een 
groot orkest was totaal buiten 
mijn belevingswereld, en dan 
die dirigent, Aaldert Pruntel 
heette hij, ik zie hem nog voor 
me. Hoe hij met zijn handen be-
gon te bewegen en iedereen dan 
begon te spelen. Dat was toch 
bizar!”
Al snel was Arnaud thuis bezig 

met democassettebandjes die hij 
opgescharreld had bij de muziek-
commissie van het orkest. ,,Ik 
zie mezelf zo in de slaapkamer 
staan. Met een potlood stond ik 
voor de cassetterecorder te diri-
geren. Het was of dat zingen met 
het orkest een stekkertje had ge-
kregen.”

Eigen pad
Om zijn eigen pad te kunnen 
gaan, heeft Oosterbaan zich echt 
aan zijn omgeving moeten ont-
wortelen, vertelt hij. Wat lang 
niet altijd gemakkelijk was. En 
er waren ook best veel mensen 
die dachten dat hij het niet zou 
redden. Maar het kwam goed, 
en hoe. Na Groningen studeerde 
Oosterbaan in Den Haag en Til-
burg. Steeds opnieuw studeerde 
hij cum laude af. Hij volgde di-
verse masterclasses in het bui-
tenland en vond in Fryslân in 
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i  Orkest Fryslân zal dit jaar zes concerten verzorgen 
onder leiding van Arnoud Oosterbaan. Het streven is om elk 
jaar minstens twee projecten met meerdere concerten 
te verzorgen.
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Orkest Fryslân trad afgelopen zaterdag onder leiding van Arnoud Oosterbaan op tijdens de aftrap van CityProms on Tour in Surhuisterveen. Foto: Marcel van Kammen

Arnaud Oosterbaan is de eerste dirigent van het 

spiksplinternieuwe symfonisch harmonieorkest Orkest Fryslân. 

Een kennismaking met de Friese dirigent die in 2010 nog 

winnaar was van de prestigieuze Nederlandse dirigentenprijs 

van het Kersjesfonds en sinds kort weer in Fryslân woont.  

Door Gerbrich van der Meer.

Arnaud Oosterbaan
Dirigeren met 
oren op je handen

Toen Arnaud Oosterbaan 
(foto rechts) vorig jaar 
maart in Surhuisterveen 
kwam te wonen, reali-
seerde hij zich dat hij 
als dirigent in zijn eigen 
provincie niets meer op 
muzikaal vlak deed, ,,ter-
wijl ik juist een bijdrage 
wou leveren aan mijn eigen 
Friese Cultuur.” Diverse 
muziekliefhebbers had-
den hem al eens gepolst, 
maar met festivaldirecteur 
Margot Hoiting van City 
Proms kwam alles in een 
stroomversnelling. ,,Als 

jullie het goed organiseren, 
wil ik graag meewerken, 
heb ik toen gezegd.” Dat 
was niet aan dovemans-
oren gericht. Onder de 
noemer van een activiteit 
van de stichting ‘Muzyk yn 
Fryslân’ werd er in korte 
tijd een symfonisch har-
monieorkest uit de grond 
gestampt met een zestigtal 
(semi)professionele muzi-
kanten uit Fryslân. Naam: 
Orkest Fryslân. Belangrijke 
doelstelling: Het opdoen 
van ervaring en het spelen 
van symfonische werken 

die normaliter niet door 
amateurs uitgevoerd (kun-
nen) worden. 
Het opzoeken van uitda-
gend repertoire wordt dus 
vaste prik? ,,De musici 
spelen fantastisch repertoi-
re die ze niet zo snel weer 
zullen spelen”, beaamt Oos-
terbaan. Daarmee neemt 
het orkest risico’s. Maar 
Oosterbaan vindt risico ne-
men niet erg. ,,We gaan er 
samen keihard tegenaan. 
En ook al is het zenuwslo-
pend en hartstikke span-
nend, ten diepste weet ik 

dat de musici het kunnen.  
Als er zoveel gevoel, inzet 
en persoonlijkheid in de 
muziek wordt gebracht, 
dan ontstaat er iets daad-
werkelijk in de ruimte. Dat 
is heel bijzonder en geeft 
na afl oop heel veel voldoe-
ning.”
Het orkest zal met dit 
repertoire het publiek ook 
uitdagen, weet de dirigent. 
,,Klassieke muziek is voor 
veel mensen een ver-van-
mijn-bedshow. Ze weten 
niet wat ze er mee moeten, 
komen er niet mee in aan-

raking. Met dit orkest wil 
ik laten zien dat de focus 
afmoet van perfectie en 
dat klassieke muziek een 
belevenis kan zijn. Daar 
gaan we ook andere kunst-
uitingen bij gebruiken. Zo 
zal actrice Tet Rozendal 
bijvoorbeeld tijdens onze 
eerste concertenreeks de 
balletsuites Het Zwanenmeer 
van Tsjaikovsky en De Vuur-
vogel van Stravinsky, the-
atraal versterken. Samen 
met mij worden de musici 
en het publiek denkbeeldig 
geplaatst in een klassiek 

theater, honderd jaar 
terug. Zoiets helpt echt om 
toegang te krijgen tot deze 
muziek. Daarnaast: Als 
bij het orkest de passie en 
vreugde ervan af spat, zal 
de afstand tussen orkest 
en publiek kleiner wor-
den en is er veel sneller 
contact.” Daarmee wil het 
orkest het publiek raken. 
,,Want uiteindelijk gaat het 
er niet om dat het perfecte 
muziek is geweest, het gaat 
erom dat je samen een 
bijzondere ervaring hebt 
gehad.”

Orkest Fryslân zet met plezier hoog in 
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Kookt een kok 

om lekker eten te 

maken of mensen 

te zien stralen?

Door een glimlach, 

door iemand aan 

te spreken, laat je 

de ander voelen dat 

hij gezien is

Zonde is als je 

niet tot bloei 

komt, jezelf geen 

recht doet

Foto: Jelle Zijlstra


